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Ako imate kakav prirucnik o
razvoju videbarta i ako se u
njemu ne spominju Woody
i Steina Vasulka, onda je

vrlo vjerojatno rijec o logem prirucni-
ku. Naime Vasulke su najkreativniji
duet u povijesti videa i spadaju u ka-
tegoriju s Paikom, Violom, Hillom . . .
Odnosno s autorima cije bi pojedi-
nacno dovodenje u Split zahtjevao
iznos ovdasnje prosjecne godisnje
place . Dan Oki (Slobodan Jokic),
koji je najzasluzniji za njezin dola-
zak, tvrdi kako neki njegovi znanci u
Nizozemskoj nisu vjerovali daje Stei-
na bila ovdje . Neki kazu da njezinu
prisutnost na Festivalu valja zahvali-
ti cinjenici da je Woody podrijetlom
Ceh, to tako ova ugodna dama razu-
mije nesto o postsocijalistickim ne-
voljama . Steina kale kako sebe ne
smatra za tako vaznu licnost i zacu-
dena jetakvim reakcijama . Da nije ri-
jec o laznoj skromnosti, vidjelo se iz
njezine spremnosti da odradi inter-
vju prema smo je praktidki odvukli
iz atmosfere ugodna caskanja s kole-
gama nakon njezine retrospektive i
odveli u bui;ni ambijent caffea na Pe-
ristilu . No, ona je sve to prilicno str-
pljivo podnijela i rezultat razgovora
je pred vama . A svi oni koje poblize
zanima primjerice Mo se ranih se-
damdesetih dogadalo u »kuhinji«
multimedijalnoj i eksperimental noj
radionici Vasulki neka potraze do-
bar prirucnik .
- Od skoga nastanka do danas

video je prosao kroz mnoge pro-
mjene, govoreci o Vasem i Woody-

JnderNew YorkJacoba Thoesena, dan-
,e montazerpoznatom Larsu von Trieru

- Nile rijec o osobnom nedosta-
tku, all opet tesko je ostati entuzijast
kad je stanje oko vas tako cinicno .
Tesko se ne pridruziii, ostati na
svom kursu . Stoga ne obracam pu-
no pozornosti na ono sto se danas
dobrim dijelom podrazumijeva za vi-
deo, odnosno u sto se video danas
pretvorio, jer to nije mole razumije-
vanje toga . Postala sam pomalo izo-
lirana u ovom sto radm .
- S druge strane, govoreci o va-

sem odnosu prema tehnologiji, va-
Ija istaknuti kako Vi i Woody nasto
jite ne biti toliko ovisni o procesi-
ma inovacija koji su cesto izvan
utjecaja umjetnika i odredeni eko-
nomskom logikom, vec ste tako-
der izveli neke inovacije u svomu,
kako ga nazivate, dijalogu s tehno-
logijom .

- Nismo mi sami iznalazili prona-
laske, nego smo imali dobre elektro-
nicare i dobre liude oko nas i uvijek
bismo rekli nase zelje, na primjer :
mozete li izvesti diobu slike koja ce
ju istodobno poslati ispred i iza nas?
Jednostavno bismo im opisivali
efekte koji su nam bili potrebni, Ijudi-
ma koji su to mogli izvesti . A to su

" Oduvijek su me privlacili niskobudzetni
projekti. Niskobudzetno neiscrpna vrsta pro-
izvodenja slika. Stoga sam u retrospektiv-
nom predstavljanju odlucila prikazati -The
Art of Memory moga muza Woodyja koji je
niskobudzetna stvar, a sve bi bilo punolakse
da je imao pristup kakvom studiju i, narav-
no, potreban novae. All Woodyje takoder re-
kao da je svaki umjetnicki rad cija izvedba
kosta vise od trideset dolara sumnjiv
jevu radu, koliki je bio utjecaj soci-
jalnih i tehnoloskih izmjena?

-Totalan . Hocu reci da su,tehni-
cke mogucnosti odredivale polje na-
sih djelovanja . Pocevsi od toga da
se ne bismo ni upustili u videoart da
nisu izmisljeni kamera i mall rekor-
der, toje bila prva tehnolo§ka inicija-
tiva, preko opreme . I svaki put kad
smo dobili drugi, odnosno novi dio
opreme to je postalo inspiracija za
radove . S druge strane odredeni po-
stupci kojima se koristim bili bi nei-
zvedivi bez odredenih naprava,
odnosno produzetka misli . Stoga
bih rekla da smo veoma vodeni teh-
nologijom, all ne zelimo osvojiti,
odnosno podrediti tehnologiju, zeli-
mo raditi s njom . Inzistiramo na dija-
logu, pitamo:sto moles udiniti za
nas? Smatram da je to veoma vazno
jer mnogi umjetnici danas pokusava-
ju ill zanemariti tehnologiju ill njome
vladati, biti njezini gospodari, all, ka-
ko rekoh, to nije tocka moga pristu-
pa .

Zavladao je cinizam
- Kako vidite svoju danasnju

poziciju u usporedbi s ranim se-
damdesetima i zbivanjima u »kuhi-
nji«, koji su novi izazovi, je li danas-
nja situacija po necemu moida iza-
zovnija?

Ne . Pomalo je tes`ko ostati inspiri-
ran jer su vremena vrlo cinicna . On-
dasnja vremena bila su nevjerojatno
optimisticna i rekla bih benevolent-
nija . Bilo je tako lako raditi stvari ko-
je ste zeljeli, mogli ste vrlo brzo pri-
baviti svu potporu koja vam je treba-
la, ne samo financijsku nego su i Iju-
di stalno dolazili, besplatno nam po-
magali . Sada ne bismo mogli imati
ondasnju »kuhinju« jer je ona svoje
postojanje dugovala cinjenici da su
Ijudi sami dolazili, bili uvijek u blizini,
zanimali se kako mogu pomoci . I sto-
ga mi nedostajusezdesete i sedam-
desete . Upravo zbog idealizma koji
je tada vladao .

- Kako na Vas utjece tai nedo-
statak entuzijazma?

uglavnom bili veterani iz vijetnam-
skoga rata, bili su vrlo pogodeni ra-
tom, all istodobno vrlo inteligentni i
obrazovani, no vise nisu mogli djelo-
vati unutar sustava, to su bili veoma
zadovoljni da mogu raditi za nas, jer
to je bio slobodnjacki posao daleko
od nezeljenih pogleda .
- U pocetku je video zamisljen

kao mnogo demokraticniji medij u
odnosu na autoritarnu strukturu
televizije i filma, sto je dijelom i da-
nas istina, no kad su u pitanju vide-
oinstalacije, cijene njihovih izveda-
ba znaju biti nerijetko vrlo visoke
kad su top autori u pitanju, to ih je
prakticki nemoguce postaviti na
ovakvom Festivalu . Nije li rijec o
sve nedostupnijem elitizmu? Reci-
mo da Serano ieli poslati svoje fo-
tografije, daleko lakse bi se njih
izloiilo negoli naslo dvadesetak
monitora za kakvu megainstalaci-
ju l?

- Da, moglo bi se reci da jesu eli-
tisticke i pretpostavljam da su oduvi-
jek bile . Drugi fenomen je institucija
sponzorstva, uvijek postoje Ijudi vo-
Ijeni platiti puno novca Mo je los po-
stupak po meni . Sto je vise umjetnik
zahtijevao novca, vise ga je dobi-
vao, takvo je bilo pravilo . Gledajuci
unatrag, mozda sam i ja trebala vise
zahtijevati (sm1jeh). U svakom sluca-
ju s nama je bilo drukcije . Oko »kuhi-
nje« se uvijek motala nekakva opre-
ma . Tako da je od pocetka svatko
tko je htio, ne dakle samo mi, mo-
gao raditi instalacije, jer je bilo do-
voljno opreme . Rekla bih da su insta-
lacije veoma srodne videu . Cim pra-
vite video, vi mislite instalaciju . S fil-
mom je vrlo tesko misliti instalaciju .
Film je zaista jedan na jedan, kame-
ra-projekcija . Ali sve ove mogucno-
sti umnozavanja slike i slicno generi-
raju ocitu i duboku svezu videa i in-
stalacija . Instalacije su, rekla bih, ta-
koder radene i u siromasnim vreme-
nima, prije negoli se velik novae po-
ceo okretati . No, onda kad su se
umjetnici poceli pridruzivati velikim
i skupim galerijama, to je uistinu po-
stao elitizam, slazem se s vama .



Margina je
kreativnija- Laurie Anderson je jednom

rekla da danas alternativa mole
postojati jedino na marginama, na
rubnim mjestima, kako u odnosu
na to prornatrate ovaj festival? Tre-
vor Batton je uocio posebnost u
mjesavini video i filmskih sadriaja
i formi, kakve su vase impresije?

Oduvijek su me privlacili niskobu-
dzetni projekti . Niskobudzetno je ne-
iscrpna vrsta proizvodenje slika . Sto-
ga sam u retrospektivnom predstav-
Ijanju odlucila prikazati »The Art of
Mernoryo koji je niskobudietna
stvar, ima u njemu mnogo pogresa-
ka, mnogo stvari koje su se sa sadas-
njeg stanovista mogle i lakse rijesiti,
ali Woody u ono vrijeme jednostav-
no nije znao kako da ih rijesi i sve je
radio kod kuce, a sve bi bilo puno
lakse da je imao pristup kakvom stu-
diju i, naravno, potreban novac . Ali
Woody je Takoder rekao da je svaki
umjetnicki rad cija izvedba kosta vi-
se od trideset dolara sumnjiv . Stoga
se uistinu slazem s Laurie Ander-
son, takva pozicija posjeduje vise
kreativnosti i poticajnosti . Vrlo ce-
sto se dogada kad gledate djela iz vi-
sokobudzetne produkcije da osjeca-
te kako je duh ubijen . Da su jedno-
stavno suvise lijepa i da je poruka za-
gubljena .

-Jeste Ii vidjeli hrvatske video-
radove i kakvv je vas dojam o nji-
ma?

Imam zaista dobar dojam o hrvat-
skim videiina . Mislim da su na ovom
festivalu dokazali da se mogu mjeri-
ti sa svim sto dolazi uz drugih sredi-
na, premda su moje informacije o hr-
vatskoj suvremenoj videosceni osku-
dne . Vidjela sam i radove nekolicine
zagrebackih umjetnika u Amsterda-
mu . Takoder znam da je Zagreb bio
svojedobno jedan od prvih i najjacih
videocentara u svijetu i vidjela sam
neke radove iz tog vremena koji su
izuzetni . Ne samo Abramovickini ne-
go i ostali radovi . Marina Abramo-
vid je tek najpoznatija, jer je otisla i
dielovala vani .
- Zapravo ona je iz Beograda,

ali je radila neke radove u Zagre-
bu .
- Da, znam da je radila u Zagre-

bu jer sam to cula od nje . Zato jer je
bilo vise op~eme u Zagrebu, bilo je i
vise videokulture u Zagrebu za nju .
Takoder sam vidjela ovdje u Splitu
hrvatske dokumentarce iz sezdese-
tih i oni su vrlo impresivni . Oni su naj-
jaci dio Festivala po meni .

" Imam zaista dobar
dojam o hrvatskim
videima . Mislim da
su na ovom festivalu
dokazali da se mogu
mjeriti sa svim sto do-
lazi uz drugih sredi-
na, premda su moje
informacije o hrvat-
skoj suvremenoj vide-
osceni oskudne. Vi-
djela sam i radove
nekolicine zagreba-
ckih umjetnika u Am-
sterdamu. Takoder
znam da je Zagreb
bio svojedobno jedan
od prvih i najjacih vi-
deocentara u svijetu
i vidjela sam neke ra-
dove iz toga vreme-
na koji su izuzetni .
Takoder sam vidjela
ovdje u Splitu hrvat-
ske dokumentarce iz
sezdesetih i oni su vr-
lo impresivni. Oni su
najjaci dio Festivala
po meni


